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دیوان سلطنتی عمان از سفر پادشاه این کشور به روسیه به منظور رایزنی درباره تحولات منطقه ای و جهانی خبر داد.
سلطنتی عمان در بیانیه ای اعلام کرد که »سلطان هیثم بن طارق« پادشاه عمان در پاسخ به دعوت »ولادیمیر پوتین« 
رئیس جمهور روسیه، روز دوشنبه، بیست ویکم آوریل )یکم اردیبهشت( سفر رسمی خود را به مسکو آغاز خواهد کرد و این 
سفر تا بیست ودوم آوریل )دوم اردیبهشت( ادامه خواهد داشت. طبق این بیانیه، هدف از این سفر، بررسی راه های تقویت 
همکاری های دوجانبه در حوزه های مختلف و توسعه روابط میان دو کشور اعلام شده است. در جریان این سفر همچنین 

گفت وگوهایی درباره مسائل جاری در عرصه منطقه ای و بین المللی انجام خواهد شد.

پادشاهعمانبهروسیهمیرود یاد و خاطره شهدا، به 
ویژه »شهید محمود 
کمالی دولت آبادی« 

که 10 آذر 62 به مقام 
شامخ شهادت نائل 

گشت، گرامی باد

در روزگاری که تحلیل گران غربی با دقت تمام چشم 
به میدان نبرد و اخبارِ مذاکرات دوخته اند، یک تصویر 
نیرومند و به غایت معنادار از قلب تهران مخابره شد: 
رهبر معظم جمهوری  با  عربستان  دفاع  وزیر  دیدار 
اسلامی ایران، آن هم نه در سطحی تشریفاتی، بلکه 
در قالب نشستی سیاسی - راهبردی که پیام های آن از 

مرزهای دیپلماتیک هم فراتر رفت.
این ملاقات، بازخوانی صریحی از واقعیت جدید منطقه 
است؛ واقعیتی که دیگر نه از واشنگتن فرمان می گیرد، 
نه از هیاهوی رسانه ای. بلکه بر پایه توازن، تعامل و 
بازی برد-برد درون منطقه ای بنا شده است. سفر خالد 
بن سلمان به تهران، در امتداد توافق تاریخی پکن، 
ترجمه ای عملی از درکی نوین در میان تصمیم گیران 
سعودی است: برای بقا، توسعه و ثبات، نمی توان ایران 
را نادیده گرفت. بلکه باید آن را همان گونه که هست 
ـ قدرتی ریشه دار، بانفوذ و تعیین کننده ـ به رسمیت 

شناخت.
سفر بن سلمان نه تنها تائید دوباره ای بر قدرت منطقه ای 
از  که  روایت هایی  می دهد  نشان  بلکه  است،  ایران 
»تضعیف ایران« پس از حوادث غزه و مقاومت فلسطین 
مطرح می شدند، بیش از آنکه مبتنی بر واقعیت باشند، 
ساخته و پرداخته ذهنیت های رسانه ای و سیاست های 
القایی اند. دیدار وزیر دفاع عربستان با عالی ترین مقامات 
سیاسی و نظامی کشور، خلاف این تصویر را به نمایش 
گذاشت: قدرت ایران، نه در حال افول، بلکه در حال 
گسترش است و همین موضوع، سعودی ها را به اتخاذ 

راهبردی هوشمندانه سوق داده است.
در دنیای دیپلماسی، جزئیات همیشه حامل معنا 
ساختار  کلیدی  چهره های  از  یکی  اینکه  هستند. 
امنیتی عربستان، با هیأتی بلندپایه به تهران می آید و 
در بالاترین سطح مورد استقبال قرار می گیرد، نشان از 
تغییر لحن و نگرش دارد. از سال ها تقابل، امروز وارد 
مرحله ای از تعامل شده ایم. تعاملی نه از سر ضعف، 
بلکه از موضع قدرت و واقع بینی. این تحول، بیش از 
هر کس، اسرائیل را نگران کرده است؛ چراکه ساختار 
و  درون منطقه ای  شکاف  بر  همواره  تل آویو،  قدرت 
انزوای ایران سرمایه گذاری کرده بود. امروز اما دو قدرت 
مهم منطقه ای، یعنی ایران و عربستان، در حال یافتن 

زبان مشترک و تعریف منافع متقابل اند.
این سفر را باید بخشی از پازل بزرگ تری دانست که 
منطقه را به سوی نوعی »تعادل چندقطبیِ بومی« سوق 
می دهد. الگویی که در آن، کشورهای منطقه بدون 
اتکا به میانجی گری غربی ها و با تکیه بر مشترکات 
فرهنگی، جغرافیایی و امنیتی، سازوکار تازه ای برای 
همزیستی و توسعه پایدار تعریف می کنند. درواقع، 
همانطور که بسیاری دیگر از تحلیل  گران اشاره کردند، 
این دیدار نه تنها تأییدی است بر قدرت ایران، بلکه 
پس  که  تحلیل هایی  بی اعتباری  بر  است  گواهی 
ایران  از عملیات »طوفان الاقصی« به دنبال نمایش 

به عنوان بازیگری منزوی بودند.
وجود  با  اخیر،  سال های  در  که  است  آن  واقعیت 
تحریم ها، فشارهای اقتصادی، تهدیدهای نظامی و 
کارزارهای تبلیغاتی، ایران نه تنها فرو نریخت، بلکه 
جایگاه منطقه ای خود را تثبیت کرد. از سوریه و لبنان تا 
عراق و یمن، بازیگری تهران نقش محوری در تحولات 
این  درک  با  نیز  عربستان سعودی  هم اکنون،  دارد. 
واقعیت، به دنبال تنش زدایی و تعریف همکاری هایی 

است که به نفع هر دو طرف تمام خواهد شد.
در نهایت، آنچه این سفر به جهانیان نشان داد، نه 
یک دیالوگ معمول دیپلماتیک، بلکه تأییدی است 
کشورهای  که  بلوغی  منطقه.  در  راهبردی  بلوغ  بر 
مستقل منطقه، در سایه عقلانیت، تجربه و واقع گرایی، 
به جای رویارویی با یکدیگر، به سمت هم افزایی حرکت 
می کنند. این نقطه عطف اگر به درستی مدیریت شود، 
می تواند مقدمه ای باشد برای دوره ای از ثبات، رشد 
و اتحاد بومی که دیگر نیازی به نسخه پیچی بیرونی 

نخواهد داشت.
ایران، با اتکا بر عمق تاریخی، ساختار سیاسیِ منسجم 
و جایگاه ژئوپلتیکِ بی بدیلش، امروز دیگر نه فقط یک 
کشور، بلکه یک قطب در حال توسعه از نظم جدید 
منطقه ای است. نظمی که شاید دیر به چشم آمد، اما 

حالا دیگر قابل انکار نیست.
این تحول تنها محدود به مناسبات سیاسی نمی ماند؛ 
بلکه در لایه های امنیتی، اقتصادی و حتی فرهنگی 
نیز در حال ریشه دواندن است. از پروژه های مشترک 
سرمایه گذاری گرفته تا احتمال همکاری های امنیتی 
برای مقابله با تروریسم، زمینه برای بازتعریف روابط 
دوجانبه فراهم است. در این میان، افکار عمومی در هر 
دو کشور نیز آماده اند تا با عبور از کلیشه های گذشته، 
به سوی دوره ای از واقع گرایی و همگرایی حرکت کنند.

و  متوالی  بحران های  با  جهان  که  شرایطی  در 
نیازمند  ما  منطقۀ  است،  مواجه  پیش بینی ناپذیر 
بازیگرانی مقتدر و در عین حال اهل تدبیر است. ایران 
امروز نشان داده که هم ظرفیت راهبردی دارد و هم 
انعطاف لازم برای مدیریت بحران ها و بهره برداری از 
فرصت ها. این موقعیت نه با لبخند دیپلمات ها، بلکه 
با مقاومت، تدبیر و حفظ استقلال سیاسی به دست 

آمده است.
سفر بن سلمان، اگر در بستر این روند تداوم یابد، تنها 
یک رویداد دیپلماتیک نخواهد بود؛ بلکه می تواند نقطۀ 
عزیمت به سوی نظمی باشد که در آن، کشورهای 
هم  با  را  آینده  و  می گیرند  تصمیم  خود  منطقه 
می سازند، نه به نیابت از دیگران. چنین نظمی، بیش از 

هر زمان دیگر، در دسترس است.

 

سرمقاله

شیرجۀ کوراش

 در استخر خالی!

بدنبال جدایی کوراش از فدراسیون ووشو، رضا نصیری نژاد، 
رئیس این انجمن، اخیراً عنوان کرده؛ قضاوت اینکه کوراش 
هم باید مانند برخی رشته ها فدراسیون شود، با ما نیست و 
با کارشناسان وزارت است. باید ببینیم از لحاظ آماری چه 
فدراسیونی چه مقدار نیاز دارد. فکر می کنم اگر جابه جایی 
شکل نگیرد، ما لطمه بزرگی بخوریم. حتی اگر همین الان 
فدراسیون جدید تشکیل  بگویند مستقل می شویم،  هم 
می شود یا هر تصمیم دیگری گرفته شود، اگر بودجه شفاف 
نوشته نشود تفاوتی نمی کند و بازهم همان مشکلات و 
چالش ها تکرار خواهد شد، چون مسئله اصلی نه در عنوان یا 
تابلو، بلکه در ساختار تصمیم گیری و تخصیص منابع است.

وی همچنین تأکید کرد: مسابقات مهمی پیش رو داریم 
و متأسفانه هنوز نه مسابقات انتخابی را برگزار کردیم و 
نه قهرمانی کشوری، و همچنان فقط منتظر هستیم؛ در 
شرایطی که زمان به ضرر ما در حال گذر است و فرصت ها 

یکی پس از دیگری از دست می روند.
شیرجه  مصداق  می توان  را  نصیری نژاد  این صحبت های 
زدن در استخر خالی درنظر گرفت. وقتی که هنوز چگونگی 
فعالیت انجمن کوراش مشخص نشده، چه لزومی داشت از 
ووشو جدا شود و به گفته رئیس انجمن، فعالیت هایش نیز 
تحت شعاع قرار بگیرد؟ و آیا بهتر نبود همچنان برنامه هایش 
را انجام می داد تا پس از طی شدن روال منطقی کارشناسی، 

رسماً به عنوان  انجمنی مستقل مجوز فعالیت دریافت کند!
چه زمانی که کوراش بدون هیچگونه سنخیتی و یا دلایل 
کارشناسی، به عنوان انجمنی به زیرمجموعه ووشو ملحق شد 
و چه اینک  که بدون مقدمه و در شرایطی که چندی قبل 
رئیس فدراسیون ووشو تأکید به تداوم  فعالیت کوراش تحت 
پوشش این فدراسیون داشت، به یکباره و بدون مشخص 
شدن کیفیت فعالیت این انجمن، تصمیم به جدایی آن 
گرفته شد، در هر دو حالت سلایق را غالب بر طی شدن یک 

روند کارشناسی دیدیم.
البته تأکید می شود جایگاه انجمن کوراش با وجود توسعۀ 
محدود آن در کشور، حتماً باید در سطح یک انجمن مستقل 
باشد؛ ولی مدل اجرایی شدن این کار قابل بحث است و نیاز 
به برنامه ریزی، ارزیابی و تعامل دقیق تری دارد تا آسیب های 

ناشی از تصمیمات شتاب زده به حداقل برسد.

وقتی»عقلانیتمنطقهای«بر»ماجراجوییبینالمللی«میچربد؛

بازی بزرگان در سایۀ بلوغ راهبردی
بین  الملل

نگار سلحشور

فرهاد غلامعلی

سناتور  یک  با  دیدار  در  تایوان  جزیره  رئیس  
آمریکایی، بر ضرورت تداوم همکاری با واشنگتن 
برای حفظ ثبات منطقه ای تاکید کرد و از آمادگی 

تایپه برای افزایش بودجه دفاعی خود خبر داد.
از خبرگزاری  نقل  به  »دنیای هوادار«  گزارش  به 
رویترز، لای چینگ ته در دیدار با پیت ریکترز اظهار 
داشت: تایوان مشتاقانه منتظر ادامه همکاری با 
آمریکا برای حفظ ثبات و امنیت در این منطقه 
را  آمادگی خود  تایوان  به همین منظور،  است. 
برای پرداخت بیشتر هزینه برای دفاع خود اعلام 

می کند.
ریکترز هم در این نشست تاکید کرد که اگر چه 
دولت های آمریکا تغییر می کند، اما حمایت دو 
حزب از تایوان در کنگره ایالت متحده ادامه دارد.

وی با بیان اینکه ایالت متحده متعد به صلح و 
ثبات در منطقه هند-آرام است، افزود: »ما خواهان 
صلح در تنگه تایوان هستیم و با هرگونه تغییر 

یکجانبه در این منطقه مخالفیم«.
ریکترز ادامه داد: »ما انتظار داریم هرگونه اختلاف 
میان تایوان و چین به صورت صلح آمیز و بدون 

درگیری حل شود«.
این سناتور آمریکایی با بیان اینکه اجماع گسترده 
برای حمایت از تایوان در کنگره ایالت متحده وجود 
دارد، خاطرنشان کرد که واشنگتن از حمایت های 

خود به تایپه برای دفاع از خود ادامه خواهد داد.

»تایوان«:برایدفاعازخودبیشترهزینهمیکنیم
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مکث

وقتیتوسعۀدرمانی،نتیجۀمدیریتبیادعاست؛

صیادی،    معمار گام به گام 

عدالت درمانی  در البرز

دل  در  جایی  درمان،  و  سلامت  پرهیاهوی  روزگار  در 
البرز  پزشکی  علوم  دانشگاه  کشور،  استان  پرشتاب ترین 
آرام و پیوسته مشغول ساختن آینده ای است که در آن 
»سلامت« یک شعار تبلیغاتی نیست، بلکه حقی است 
همگانی. این آینده، نه با هیاهوی بنرها و افتتاحیه ها، 
مدیرانی  به دست  شفاف،  عملکردهای  و  اعداد  با  بلکه 
دکتر  جمله  از  مانده اند؛  سایه  در  که  می شود  ساخته 
شهرام صیادی، رئیس دانشگاه علوم پزشکی البرز، و دکتر 
امیرعباس واعظی، معاون درمان دانشگاه که در سکوت، 

اما با صلابت، آستین همت بالا زده اند.
کرده  اعلام  واعظی  دکتر  رسمی،  گزارش  تازه ترین  در 
هر  ازای  به  بیمارستانی  تخت های  شاخص  که  است 
سال  در   ۱.۱ به   ۱۴۰۰ سال  در  از ۱.۰۵  البرز  در  نفر  هزار 
۱۴۰۳ افزایش یافته است. شاید این عدد در نگاه نخست 
کم اهمیت جلوه کند، اما در اقلیم پرچالشی چون البرز 
که هم زمان با رشد افسارگسیخته جمعیت و مهاجرت، 
از ضعف تاریخی در زیرساخت های درمانی رنج می برد، 
هوشمندانه،  تصمیم  هزار  حاصل  کوچک،  رشد  همین 
صدها شب بی خوابی و ده ها طرح کارشناسی شده است؛ 
نمی شود.  ختم  بیمارستانی  تخت  به  فقط  داستان  اما 
این  بر  نیز گواهی دیگر  ارتقای تجهیزات تصویربرداری 
حرکت پیش روست. افزایش تعداد دستگاه های »ام آرآی« 
ازای هر یک میلیون  به  به ۵.۳ دستگاه  از ۴.۴  فعال 
نفر، به معنای کاهش چشم گیر صف های انتظار، ارتقای 
خانواده هایی  اضطراب  از  کاستن  و  تشخیص،  کیفیت 
است که ماه ها در پیچ وخم بروکراسی و کمبود دستگاه ها 
گرفتار بودند. همچنین افزایش »سی تی اسکن« از ۷.۱ به 
و  توسعه  پیوسته  روند  از  دیگر  نشانه ای  دستگاه،   ۷.۶
هوشمندسازی خدمات درمانی در استان است. از سوی 
دیگر، تحول در حوزه زایمان طبیعی بدون درد، شاید یکی 
از انسانی ترین و تحسین برانگیزترین دستاوردهای اخیر 
باشد. اینکه طی سه سال، میزان زایمان طبیعی بدون 
درد در البرز از ۶۲ درصد به ۸۷ درصد رسیده است، تنها 
یک آمار نیست؛ این یک ترجمه واقعی از »کرامت زنان« 
و احترام به حقوق مادران در بستر سلامت است. چنین 
تغییری، نیازمند آموزش گسترده، سرمایه گذاری، تغییر 
ذهنیت کادر درمان و فرهنگ سازی در میان بیماران بوده 
که بدون وجود تیمی منسجم و مدیریتی باافق، هرگز 

ممکن نبود.
در  که  می درخشد  دانشگاهی  نام  تحولات،  این  پشت 
کرده  آینده نگر عمل  و  بودن، مسئولیت پذیر  عین جوان 
است: دانشگاه علوم پزشکی البرز. اما دانشگاه ها فقط با 
ساختمان ها و منابع انسانی شان ارزیابی نمی شوند؛ قلب 
تپنده هر دانشگاهی، کیفیت مدیران آن است. و در این 
میدان، بی شک دکتر صیادی، شخصیتی علمی، متعهد 
و کم حاشیه، نقشی تعیین کننده دارد. مدیری که به جای 
تریبون خواهی، آرام در دل سیستم حرکت کرده و کوشیده 
تا با تیمی متخصص و همدل، به ریشه های مزمن ضعف 
در سلامت استان پاسخ دهد. از سوی دیگر، نقش دکتر 
واعظی نیز در ارتقاء شاخص های درمانی استان کم نظیر 
و  پزشک  بلکه  نیست؛  اجرایی  مدیر  یک  تنها  او  است. 
دغدغه مندی است که در میدان اجرا، جزئیات را با دقت 
دنبال می کند و هر عدد و آمار، برایش پشتوانه ای از درد، 

نیاز و انسان است.
راه  عزیزمان، هنوز  ایرانِ  نقاط  دیگر  البرز همچون  استان 
درازی در مسیر عدالت درمانی در پیش دارد؛ اما این راه، با 
گام هایی که امروز برداشته می شود، به آینده ای روشن تر ختم 
خواهد شد. باید قدردان دانشگاهی بود که در شرایط سخت 
اقتصادی، به جای انفعال، به دنبال ارتقاست؛ باید قدردان 
مدیرانی بود که سلامت را نه با وعده، بلکه با عمل می سازند.

جنابآقایدادرس،مدیرخوشناموپرتجربهٔورزشایران
درسوگمادر،واژههاکممیآورندودلهالبریزازاندوهمیشوند.درگذشتبانویارجمند،مادرگرامیتانرابهشما
وخانوادهمحترمتانصمیمانهتسلیتعرضمیکنیم.برایآنروحمهربان،غفرانوآرامشابدیازخداوندطلب
میکنیموبرایبازماندگان،شکیباییوتسلیدل.باشدکهیادومهراو،چراغیباشدهمیشهروشندرجانتان…

مجموعهٔ»دنیایهوادار«

یاسمن یزدانی

شورای  معماری  و  شهرسازی  کمیسیون  رئیس 
و مدیریت  اسلامی شهر، مشارکت دستگاه قضا 
شهری را الگویی برای سایر دستگاه ها در خدمت به 

شهروندان دانست.
بین  مشارکت  اینکه  بیان  با  رحیمی  علیرضا 
عامل  شهری  توسعه  بر  علاوه  دستگاه ها 
است  شهروندان  به  گسترده تر  خدمات رسانی 
اظهار داشت: پروژه پارکرود با افتتاح فازهای ۲ و 
۳ در ۳/۴ هکتار به طول هزار و هفتصد متر از 
بستر رودخانه کرج محیطی زیبا و جذاب را برای 

شهروندان به وجود آورده است.
رحیمی افزود: این فضا پیش از این و به ناحق 
در اختیار افراد خاص و منافع فردی حاکم بود که 
دستور آزادسازی اموال عمومی و بستر رودخانه و 
سواحل توسط قاضی القضات داده شد و با پیگیری 

و تحقق آن در کرج، امروز شاهد بهربرداری از آن 
هستیم.

رحیمی اذعان کرد: پروژه پاکرود در سه فاز دیگر 
ادامه دارد و تکمیل آن جزو اولویت های شوراست.

کرج  هویت شهر  می تواند  پروژه  این  گفت:  وی 
را تقویت کند و انچه برای دو دستگاه مهم بوده 
است حفظ منابع طبیعی، رفاه و نشاط اجتماعی 
شهروندان است که بیش از یک هزار میلیارد ریال 
برای احیای آن توسط شهرداری هزینه شده است.

شورای  معماری  و  شهرسازی  کمیسیون  رئیس 
اسلامی شهر افزود: این الگو و مدل باید سرلوحه 
همکاری بین سایر دستگاه ها و حتی مراکز آموزشی 

باشد.
دستگاه ها  برخی  همکاری  عدم  کرد:  تاکید  وی 
از  مناسب  درک  عدم  از  نشان  آموزشی  مراکز  و 

وضعیت شهر و شهروندان و ارایه خدمات به این 
عزیزان دارد. فرافکنی دستاویزی ست برای فرار از 
دستورات قانونی بالادستی و نادیده گرفتن اهمیت 

موضوعات شهری که باید از آن دوری کرد.

معاون شهرسازی و معماری شهرداری کرج خطاب به 
زیرمجموعه خود تاکید کرد: مدیران و روسای ستادی 
حوزه شهرسازی و مناطق باید به دنبال شناسایی نقاط 
ضعف مجموعه خود و رفع آن  ها باشند و در این مسیر 

از انتقادات سازنده استقبال کنند.
عباس سعیدی کیا در جلسه روسا و مدیران حوزه 
شهرسازی و معماری شهرداری مرکز تاکید کرد: این 
جلسه طبق روال هر سال برای شناسایی اهداف 
و چالش های پیش روی این معاونت و تعامل و 
همفکری اعضا برای پیشبرد بهتر برنامه های مشخص 

شده برگزار شده است.
سعیدی کیا اظهار کرد: سال گذشته سال سختی بود و 

از تمام پرسنل مجموعه شهرسازی قدردانی ویژه دارم 
که در کنار هم توانستند از سد مشکلات عبور کرده و 

به وظایف خود به بهترین شکل عمل کنند.
اقدامات  داد: خوشبختانه سال گذشته  ادامه  وی 
خوبی از طریق معاونت شهرسازی و معماری مرکز 
و مناطق صورت گرفته ولی هنوز تا رسیدن به نقطه 
مطلوب و جلب رضایت کامل شهروندان فاصله داریم 
و امیدوارم با نگاه موجود بتوانیم مسیر پیش رو را 

به خوبی طی کنیم.
این مسئول با تاکید بر اینکه برای تحقق اهداف 
موجود همه حوزه های معاونت شهرسازی باید به 
شرح وظایف خود تسلط کافی داشته باشد، توضیح 
داد: با شناخت دقیق وظایف قطعا شاهد ارتقای 

عملکرد همکاران خواهیم بود.
سعیدی کیا اضافه کرد: ما یک خانواده هستیم و 
مشکل یک واحد مشکل همه مجموعه است به 
همین دلیل این انتظار وجود دارد که همه همکاران 
پیگیر مسائل باشند و با تعامل در مسیر رفع آن  ها 

گام بردارند.
معاون شهرسازی و معماری شهرداری کرج تصریح 

کرد: پاسخگویی در این مجموعه حرف اول را می زند 
و هر کس به فراخور مسئولیتی که دارد باید بتواند از 

عملکرد خود دفاع کند.
وی با تاکید بر اینکه چنین جلساتی باید در طول 
سال به طور مستمر برگزار شود، افزود: این جلسات 
فضایی برای تعامل، گفت وگو و هم فکری مجموعه 
ایجاد می کند و نباید صرفا به شهرسازی مرکز ختم 
به  باید به طور منظم نسبت  شود و مناطق هم 

برگزاری چنین نشست های اقدام کنند.
سعیدی کیا تاکید کرد: از دل این جلسات است که 
راهکارهای مناسب برای رفع مشکلات و پیشبرد بهتر 

اهداف پیش بینی شده، اتخاذ می شود.
 وی اذعان کرد: مدیران و روسای مراکز باید به دنبال 
شناسایی نقاط ضعف مجموعه خود و رفع آن  ها 
باشند و در این مسیر از انتقادات سازنده استقبال 

کنند.
باید  اهداف  به  رسیدن  برای  گفت:  مسئول  این 
اختلاف نظرها را کنار گذاشت و همچون گذشته با 
وفاق و همدلی در مسیر ارائه خدمات مناسب به 

شهروندان و توسعه کرج گام برداریم.

پارکرود،نمادهمکاریبیندستگاهی

نقاطضعفحوزههایشهرسازیشناساییشود

رئیس شورای اسلامی شهر کرج در جلسه رسمی شورا 
با تأکید بر شروع به موقع پروژه های عمرانی، بر پایان 
فصل شروع های دقیقه نودی در شهرداری تاکید و از 
برنامه ریزی برای اجرای پرنشاط دهه کرامت در مناطق 

مختلف شهر خبر داد.
مسعود محمدی در دویست و سومین جلسه رسمی 
که با حضور اعضای شورا، شهردار، مشاوران، مدیران 
شهری و اصحاب رسانه برگزار شد، از آغاز فصل کار 

عمرانی با برنامه ریزی دقیق خبر داد.
محمدی اظهار کرد: پروژه هایی که در بودجه سال ۱۴۰۴ 
گنجانده و در ابتدای سال به شهرداری ابلاغ شده، باید 

بلافاصله وارد فاز اجرایی شوند.
وی تاکید کرد: خوشبختانه ابلاغ بودجه به موقع انجام 
شده و هیچ توجیهی برای تأخیر در شروع پروژه ها 

پذیرفته نیست.
رئیس شورای اسلامی شهر کرج با تذکر به مدیران 
از  پیش  کرد:  تصریح  سازمان ها  روسای  و  مناطق 
این گله مند بودیم که چرا پروژه ها در ماه های پایانی 

سال و در شرایط نامناسب اجرا می شوند؛ امسال دیگر 
هیچ گونه تأخیری قابل قبول نیست. مدیران باید بدانند 
پذیرش  قابل  اسفند  و  بهمن  در  پروژه ها  که شروع 

نیست.
محمدی همچنین با اشاره به فرارسیدن دهه کرامت 
گفت: برنامه ریزی برای این ایام نباید محدود به یک یا 
دو جشن باشد. باید از ظرفیت پارک ها، مراکز فرهنگی 
و مناطق مختلف به ویژه مناطقی که پتانسیل بالایی 
دارند، استفاده شود تا شهروندان شاهد فضایی پرنشاط 

و گسترده در سراسر شهر باشند.
رئیس شورای اسلامی شهر کرج با تأکید بر شعار سال 
اذعان کرد: در سه ماهه اول سال، پروژه های مهمی برای 
افتتاح آماده شود تا شهروندان از ثمرات برنامه ریزی 
صحیح و عملکرد به موقع مدیران شهری بهره مند شوند.

»مسعودمحمدی«:

فصل اقدامات زمان  بندی شده در مدیریت شهری فرا رسیده
از »البرز« چه خبر؟
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فراز اسدی

اصغر قلندری

تالاب انزلی، یکی از قدیمی ترین اعضای فهرست بین المللی 
رامسر، دیگر آن تابلوی رنگین و زنده ی همیشگی نیست؛ 
دیگر خبری از آن انعکاس زلال درختان توسکا در آب نیست. 
این تالاب، که روزی شبیه یک کارخانه  طبیعی برای تصفیه، 
تنفس، و تداوم زندگی بود، امروز بیش از همیشه بیمار 
است؛ اما بیماری اش نه واگیردار است، نه غیرقابل علاج. 
بیماری تالاب انزلی، بیش از آن که محصول طبیعت باشد، 
و  نهادی  بی توجهی های  انسانی،  تصمیم های  از  برآمده 

ناهماهنگی های اداری است.
در روزگاری که بسیاری از تصمیم گیران و مدیران به دنبال 
پروژه های پرزرق وبرق و سمینارهای پرهزینه اند، سرنوشت 
تالاب انزلی به عنوان یکی از حساس ترین زیست بوم های 
کشور، به معادله ای چندمجهولی و کم اعتنا تقلیل یافته 
است. این در حالی  است که در همین چند سال اخیر، 
برنامه ای جامع و هفت ساله برای نجات این تالاب تدوین 
رنج  از همان بلای همیشگی  آن هنوز  اجرای  اما  شده، 
می برد: اجرای نصفه نیمه، واگذاری مسئولیت به دیگران، و 

نبود ضمانت اجرا.

فاضلاب، پسماند، و همه چیزهای ناخواسته
تصور کنید که هر روز، مقدار قابل توجهی فاضلاب خانگی 
و صنعتی، زباله، پساب کشاورزی و رسوبات شیمیایی از 
مسیرهای مختلف وارد بدن یک انسان شود. چه بر سر آن 
بدن خواهد آمد؟ این دقیقاً همان بلایی است که سال هاست 
بر سر تالاب انزلی آمده و هنوز ادامه دارد. بخش مهمی از 
بحران امروز این تالاب به اجرای ناقص شبکه های جمع آوری 
و تصفیه فاضلاب شهری و روستایی بازمی گردد؛ طرح هایی 
که یا نیمه تمام مانده اند یا اصلاً شروع نشده اند. به این 
ترکیب خطرناک، مدیریت نادرست پسماند را هم اضافه کنید؛ 
از پلاستیک هایی که بی پروا در دل آب شناورند تا لجن هایی 
که در دهانه ی ورودی رودخانه ها ته نشین می شوند. همه  
این ها موجب کاهش عمق تالاب، تغییر ترکیب شیمیایی 

آب، و حتی برهم زدن تعادل اکولوژیک شده اند.
ورود گونه های غیربومی، چه گیاهی و چه جانوری، اگر بدون 
مطالعه و برنامه ریزی باشد، همیشه فاجعه بار است. نمونه اش 
در انزلی، سنبل آبی است؛ گیاهی که زیبایی ظاهری اش 
خیلی زود جایش را به فاجعه اکولوژیک داد. این گیاه با 
رشد سرسام آور و مصرف بی رویه اکسیژن، حیات بسیاری از 
موجودات دیگر را با تهدید مواجه کرده و عملاً تالاب را از 

نفس انداخته است. کنترل این گونه ها، سال هاست که در 
اولویت های محیط زیست قرار دارد، اما آنچه در عمل دیده ایم 

چیزی جز چند عملیات مقطعی و بدون تداوم نیست.

بی صدایی در برابر یک »اثر تجمعی«
شاید مهم ترین بخش تحلیل این بحران، همین کلیدواژه ی 
مهم باشد: »اثر تجمعی«. تالاب انزلی قربانی یک فاجعه 
ناگهانی نشده است؛ زخم هایش تازه و ضربه ای نیست. بلکه 
این تالاب، قربانی همان بی تفاوتی های مزمن است که سال ها 
انباشته شده اند؛ همان پروژه هایی که نیمه تمام رها شدند، 
همان وعده هایی که بدون پیوست اجرایی داده شدند، همان 

بودجه هایی که به پای سمینارهای بی حاصل ریخته شدند.
»اثر تجمعی« یعنی وقتی ده ها کم کاری کوچک از ده ها نهاد 
مختلف، به یک فاجعه بزرگ ختم می شود. هیچ کس خودش 
را مسئول مستقیم نمی داند، چون هیچ کدام از این کم کاری ها 
به تنهایی فاجعه بار نبوده اند؛ اما مجموع آن ها، امروز پیش 
چشم ماست: تالابی که دارد خشک می شود، جانورانی که 

دارند ناپدید می شوند، و زیست بومی که دارد می میرد.
در جلسه اخیر کارگروه تالاب انزلی در قلم گوده، مسئله ای 
فراتر از آمار و نمودارها آشکار شد: ما هنوز با یکپارچگی در 

تصمیم سازی فاصله  داریم. دستگاه ها هنوز ترجیح می دهند 
مسئولیت ها را به گردن هم بیندازند. بودجه ها به موقع 
تخصیص نمی یابد، و نظارت های میدانی جای خود را به 
گزارش های پاورپوینتی داده اند. در این شرایط، حتی اگر 
برنامه ای علمی و درست تدوین شده باشد، وقتی اجرا نشود 
یا با نگاه بخشی و جزیره ای دنبال شود، خروجی اش همین 
می شود که امروز در انزلی می بینیم. ما به جای »برنامه 
جامع«، نیازمند »اراده جامع« هستیم؛ اراده ای که حاضر 
باشد از پروژه های بی ربط بزند و بودجه ی آن را صرف نجات 

زیست بوم های کشور کند.

میمه،  مردم  محترم  نماینده ی  پیگیری های  ادامه ی  در 
مدارس  نوسازی  مدیرکل  برخوار،  شهرستان  و  شاهین شهر 
استان اصفهان و فرماندار شهرستان برخوار، عصر روز جمعه ۲۹ 
فروردین ۱۴۰۴، طی مراسمی با حضور سرکار خانم دکتر اطهره 
نژادی، مشاور عالی وزیر راه و شهرسازی، آقای حاجی دلیگانی، 
نماینده ی مردم میمه، شاهین شهر و شهرستان برخوار، ناصر 
فتحی، مدیرکل نوسازی مدارس استان اصفهان، دکتر علیرضا 
معصومی، فرماندار شهرستان برخوار، حسین جعفری، سرپرست 
اداره آموزش و پرورش شهرستان برخوار، رئیس و اعضای شورای 
اسلامی شهر خورزوق، کلنگ سومین مدرسه در شهرک سیمرغ 

به زمین زده شد.
براساس گفته های خانم دکتر نژادی، خوشبختانه این مدرسه 
به صورت اختصاصی برای دانش آموزان دختر ساخته خواهد شد.

یکی از دغدغه ها و چالش های اصلی پیش روی شهرک سیمرغ، 
معضل کمبود فضای آموزشی و دشواری ثبت نام دانش آموزان 
دختر و پسر بوده است. از جمله مهم ترین اقداماتی که در 
طول نزدیک به چهار سال اخیر با پیگیری های مجدّانه ی آقای 
حاجی دلیگانی، نماینده ی مردم شریف میمه، شاهین شهر و 
شهرستان برخوار صورت گرفته، احداث دو مدرسه ی ۱۲ کلاسه و 

۶ کلاسه در این شهرک بوده است.
این پروژه ها با تأمین اعتبار از سوی وزارت آموزش وپرورش 
خیّران  و  پتروشیمی  سوی  از  مشارکت  جلب  همچنین  و 
مدرسه ساز، از جمله خانم ها پروین ربیعی )مادر( و دکتر مسعود 
ذکایی )پدر( مرحوم مهندس علی ذکایی، و نیز آقای عبدِ یزدان، 
مدیرعامل مجمع خیّرین مدرسه ساز استان اصفهان برای احداث 
مدرسه ی ۱۲ کلاسه ی »ذکایی«، و همچنین با حمایت مهندس 
طیب نیا، مدیرعامل پیشین کارخانه ی فولاد مبارکه برای احداث 
مدرسه ی ۶ کلاسه ی »مسیر ماندگار« در شهرک سیمرغ، به ثمر 

رسید.
به دعوت آقای حاجی دلیگانی و با موافقت وزیر راه و شهرسازی، 
خانم دکتر اطهره نژادی، مشاور عالی وزیر، به استان اصفهان و 
شهرستان برخوار سفر کردند. ایشان پس از زیارت قبور مطهر 
شهدای گمنام و بازدید از پروژه های مختلف از جمله آزادراه 
کنارگذر شرق »شهید حجازی«، اراضی ۴۰۰ هکتاری پیشنهادی 

برای اجرای طرح نهضت ملی مسکن، کلنگ زنی سایت ۷.۵ 
هکتاری طرح »جوانی جمعیت و حمایت از خانواده ها«، و 
اراضی پیشنهادی ۵۰ هکتاری دیگر برای اجرای همین طرح، 
همچنین افتتاح پروژه ای از مجموعه نهضت ملی مسکن، در 
دوم شهرک  متوسطه  مدرسه ی ۶ کلاسه ی  کلنگ زنی  آیین 
سیمرغ حضور یافتند و در مراسم کلنگ زنی سومین مدرسه ی 

این شهرک نیز مشارکت نمودند.
با حضور دکتر حاجی دلیگانی،  این مراسم که  در حاشیه ی 
نماینده ی مردم در مجلس شورای اسلامی، ناصر فتحی، مدیرکل 
نوسازی مدارس استان اصفهان، دکتر علیرضا معصومی، فرماندار 
آموزش وپرورش  اداره  سرپرست  جعفری،  شهرستان، حسین 
شهرستان برخوار، خانم رحیمی، رئیس شورای اسلامی شهر، 
حاج آقا احمدی و مهدی یارعلی، اعضای شورای شهر خورزوق، 
و جمعی از معتمدان شهرک برگزار شد، مدیرکل نوسازی مدارس 

استان اصفهان به سخنرانی پرداخت.
وی با اشاره به اینکه استان اصفهان با مشکل کمبود فضاهای 
ورزشی روبه روست، گفت: با توجه به افزایش جمعیت و حضور 
اتباع خارجی، استان اصفهان با مشکلات متعددی در زمینه ی 
فضاهای آموزشی مواجه است و اغلب مدارس به صورت دو 

شیفته اداره می شوند.
وی در ادامه افزود: همین مشکل در شهرستان برخوار نیز وجود 
دارد. با این حال، در دولت گذشته و دولت فعلی، با همراهی 
خیّرین بزرگوار مدرسه ساز، تعداد زیادی از مدارس احداث شده، 
در حال ساخت و یا در دست تعمیر هستند. در حال حاضر، 
برخوار در حال تکمیل  نیمه تمام در شهرستان  پروژه ی   ۳۷
احداث  قالب  در  نیز  بزرگی  پروژه های  و  است  بهره برداری  و 

هنرستان ها در دست اجرا قرار دارد.
فتحی در ادامه افزود: امروز به برکت حضور مشاور عالی وزیر 
راه و شهرسازی در منطقه ی شهرستان برخوار، کلنگ مدرسه ی 
شش کلاسه ی مسکن مهر که از مصوبات توافق نامه ی میان 
وزارت آموزش وپرورش و وزارت راه و شهرسازی برای احداث 
مدارس بوده، به زمین زده می شود. این مدرسه در زمینی به 
مساحت ۶۶۰ متر مربع و با اعتبار اولیه ی ۱۵ میلیارد ریال، با 
مشارکت ۵۰ درصدی احداث خواهد شد که پیمانکار آن نیز 

انتخاب شده است.
وی تصریح کرد: تلاش ما این است که با اتکا به منابع تأمین 
اعتبارات استانی، بتوانیم پروژه های مدارس در دست اجرا را 

به مرحله ی بهره برداری برسانیم. البته لازم به ذکر است که در 
سال گذشته، یک استخر سرپوشیده برای دانش آموزان شهرستان 

برخوار احداث کرده ایم.
مدیرکل نوسازی مدارس استان اصفهان خاطرنشان کرد: در 
مهرماه سال ۱۴۰۳، نزدیک به ۸ پروژه ی مدرسه در این شهرستان 
به بهره برداری رسیده اند و برخوار از جمله شهرستان هایی است 
که بیشترین تعداد پروژه های مدرسه سازی را داراست؛ مدارسی 
که با همراهی خیّرین ساخته می شوند و به حق متعلق به 

دانش آموزان این منطقه هستند.
وی در پایان ابراز امیدواری کرد که برای دانش آموزان، فرهنگیان 
و مردم شهیدپرور شهرستان برخوار، فضاهای آموزشی مناسبی 
فراهم شود؛ چرا که این موضوع از اولویت های اداره کل نوسازی 
مدارس در سال ۱۴۰۴ به شمار می رود. همچنین، طرح »نهضت 
مبنای  است،  ارزشمند  بسیار  طرحی  که  آموزشی«  عدالت 
از تمامی پروژه های این شهرستان قرار گرفته و  بهره برداری 
ان شاءالله در مهرماه ۱۴۰۴ شاهد افتتاح پروژه های بیشتری در 

شهرستان برخوار خواهیم بود.
وی در پایان تأکید کرد: اولویت بخشی به پروژه های طرح نظام 
آموزشی، مستلزم توجه ویژه و مضاعف به توسعه ی فضاهای 

آموزشی است.
خانم دکتر اطهره نژادی، مشاور عالی وزیر راه و شهرسازی، در 
سخنانی گفت: امیدوارم شرمنده ی مردم خوب منطقه ی برخوار 
نباشم و تمام تلاشم را خواهم کرد تا پیگیر احداث و تکمیل 
مدارس دانش آموزی باشم. این مسئله برای من بسیار بسیار 
حائز اهمیت است، چراکه سال ها چنین مشکلاتی را شخصاً 
تجربه کرده ام و باور دارم باید به صورت تخصصی در این زمینه 
فعالیت کرد. بیشترین خوشحالی من نیز از این بابت است که 

این مدرسه به صورت اختصاصی برای دختران ساخته می شود.
اگر می خواهیم  باور رسیده ام که  این  به  افزود:  نژادی  دکتر 
جامعه، خانواده ها و آینده ی کشورمان بر پایه ی دانش و فرهنگ 
تضمین شود، لازمه اش داشتن خانواده هایی است که دغدغه ای 
بابت مسائل آموزشی نداشته باشند و بتوانند با خیالی آسوده، 
فرزندانشان را در نزدیکی محل زندگی شان به مدرسه بفرستند و 

از امکانات آموزشی مناسب بهره مند سازند.
مشاور عالی وزیر راه و شهرسازی کشور در پایان ابراز امیدواری 
کرد که بتواند تمام پروژه هایی را که مورد نیاز شهرستان برخوار 
است، با جدیت پیگیری و در اولویت قرار دهد و توجه ویژه ای 
به آن ها داشته باشد. همچنین تأکید کرد که تلاش خواهد کرد 
سایر پروژه های آموزشی را تا جایی پیش ببرد که رضایت مردم 

منطقه حاصل شود.
وی اضافه کرد: البته حل این مشکلات نیازمند همراهی و 
کمک خیّرین است تا با همدلی و هم افزایی، گام های مؤثری 

در راستای رفع چالش های آموزشی برداشته شود. تنها در این 
صورت است که مردم می توانند زندگی پایداری در محل سکونت 
خود تجربه کنند، برای تحصیل فرزندان شان در نزدیکی خانه 
برنامه ریزی کنند، و این سرزمین را آباد و برخوردار از فضاهای 

آموزشی گسترده تری ببینند.
آقای حاجی دلیگانی، نماینده ی محترم مردم میمه، شاهین شهر 
و شهرستان برخوار نیز در ادامه، ضمن قدردانی از حضور مشاور 
عالی وزیر راه و شهرسازی و تمجید از نگاه باز و دست و دل بازی 
وزیر محترم راه و شهرسازی، گفت: این زمین متعلق به مسکن 
مهر نیست، بلکه واگذاری آن از سوی شرکت تعاونی مسکن 

هوانیروز صورت گرفته است.
حاجی دلیگانی افزود: خوشبختانه زمین به اندازه ی کافی وجود 
دارد و وزیر محترم می توانند با مشارکت ۵۰ درصدی، امکان 

ساخت دو مدرسه ی دیگر را نیز در این محل فراهم آورند.
در پایان مراسم، خانم رحیمی، رئیس شورای اسلامی شهر 
خورزوق، ضمن خوش آمدگویی به مشاور وزیر راه و شهرسازی، 
اظهار داشت: شهر خورزوق پیشینه ای دیرینه دارد و به روایتی، 
قدمتی ۶۰۰ ساله برای آن ذکر شده است. این شهر نیازمند یک 
برنامه ی جامع شهرسازی با رویکردی نوین است و در این مسیر، 
نیازمند حمایت و همکاری وزارت راه و شهرسازی هستیم. البته 
مشارکت مردمی نیز در این فرآیند ضروری است. اما علاوه بر 
آن، حوزه های زیرساختی در ابعاد اقتصادی، اجتماعی، فرهنگی، 

ورزشی و... نیز نیازمند توجه ویژه هستند.
وی در ادامه ابراز امیدواری کرد که خانم دکتر نژادی، با توجه به 
سوابق علمی و اجرایی خود در حوزه ی برنامه ریزی محیط زیست 
و مدیریت اجرایی طرح مجموعه شهری تهران، بتوانند در بخش 
عمرانی شهر خورزوق و توابع آن، این شهر کهن را یاری رسانند.

در پایان مراسم، خانم دکتر اطهره نژادی، آقای حاجی دلیگانی، 
دکتر معصومی، فرماندار شهرستان برخوار، و دیگر مقامات محلی 
با ذکر صلوات، کلنگ سومین مدرسه ی شهرک سیمرغ را به 

زمین زدند.

نفسجامعهدرپیبیتنفسیکزیستبومبهشمارهافتاد؛

تالاب انزلی، رنج نامه ای از یک همدستی ملی در بی توجهی

ثمرههمدلیدولت،مردموخیّریندرتوسعهزیرساختهایآموزشیشهرستانبرخوار؛

این  بار برای دختران

سبز

نصف  جهان
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علیرضا رضائی

»میلان کوندرا« می گفت: »رمان نمُرده است. رمان انسان 
است؛ و مرگِ رمان، مرگِ انسان است.«، و طبعا برداشت 
نخبه گرایانه او از »انسان« صرف حیوانی نیست که روی 
پاهایش راه می رود و می خندد و می تواند از دست هایش 
استفاده ای بهینه کند. بدیهی است دیرزمانی انسان تمام 
این ها را داشت و رمان نداشت، و دیر نباشد روزی که 
رمان نباشد و انسان باشد )انسان، یا به قولِ آدام در فیلم 

تنها عشاق زنده ماندند: زامبی ها(.
مشهور است تالس روزی در چاهی افتاد. آن روز چند زن 
که اطراف او بودند دست به استهزای او زدند، و تا قرن ها 
بعد بسیاری سعی کردند معنای این حکایت را دریابند، و 
اتفاق نظر عمومی بر این است که او مشغول نگریستن و 
اندیشیدن به چیزی مهم تر بود: او به آسمان نگاه می کرد.

در فلسفه، تمایزی هست میان دانش نقلی و دانش 
عقلی. دانش نقلی آن است که نمی توانیم دربارۀ آن 
را  کار  این  نباید  دقیق تر  به عبارتِ  یا  کنیم  استدلال 
انجام دهیم. مثل پیشنهادی که نمی توانید رد کنید. 
انتخاب گسترده و  از وجود چندین حق  ناتوانی شما 
لذت بخش نیست، بلکه شما در معرض عمل انجام شده 
قرار گرفته اید، بجای آنکه خودشان آن بلا را بر سرتان 
خود  سر  را  بلا  آن  می کنند  وادار  را  خودتان  بیاورند 
در  ناخواسته  و  خواسته  خودکشیِ  )سکانس  بیاورید 
پدرخوانده: قطعۀ دوم را بخاطر بیاورید(. این حرف از 
خدایان یا نقل شده و حق ندارید از آن اجتناب کنید. 
تالس نخستین شخصی بود که در برابر چنین دانشی 
قدعلم کرد. او بجای پذیرفتن مکانیسم خدایان المپی 
سعی کرد بیندیشد و مشاهده کند و خودش بفهمد دنیا 

چه سازوکاری دارد.
نیچه می گفت »ابتدا و انتهای تاریخ همانند افسانه ها 
مبهم است«، بدین جهت که ما نه دقیقا می دانیم پیش 
از تاریخ انسان ها دقیقا چه می کرده اند، و نه با قطعیت 
می توانیم مطمئن باشیم در آینده چه خواهند کرد. اما 
از سویی، افسانه ها حرف های زیادی برای گفتن دارند. ما 
همانقدر می دانیم که کشاورزی به یک جانشینی انسان 
کمک کرد، و همین امر مولد بروز دانش هایی شد که 
رفاه زندگی یک جانشینی ایجاب می کرد، اموری همچون 
شیوۀ آبرسانی و یا نوعی حسابداری ابتدایی به جهت 
دادوستد. به مرور این علوم شکل پیچیده تر و ذهنی تری 
گرفت و در مصر بصورت ریاضیات و سپس در یونان 
بازگردیم.  عقب تر  به  باید  شد.  ظاهر  فلسفه  مقام  در 
پیش ازاین ها چه؟ انسان سعی می کرد شکمش را سیر 
بماند.  گرم  و  کند  تخلیه  را  جنسی اش  نیروی  کند، 
همانطور که می بینید، خیلی شبیه است به کارهایی 
انیشتین  دهد.  انجام  آینده  در  انسان  است  قرار  که 
می گفت »من نمی دانم جنگ جهانی سوم به چه صورت 
اجرا می شود اما جنگ جهانی چهارم حتما با چماق و 
سنگ خواهد بود«. بله. وقتی یک جنگ هسته ای راه 
بیفتد، به زحمت می توانیم جمجمۀ سالمی پیدا کنیم تا 

تکه سنگی بر آن بکوبیم!
اما این یک سوی ماجراست، اینکه در ابتدا و انتهای تاریخ 
چه چیزهایی وجود دارد، سوی دیگر ماجرا همان است که 
چه چیزهایی وجود ندارد؛ در آنجا یا هیچ گوشه ای ساکت 
نیست که بتوان در آن کتاب خواند، یا از فرط سکوت 

ترسناک است، مردم ترجیح می دهد بجای مراجعه به 
پیدا  کفشدوزک  چند  بروند  ندارد،  وجود  که  روانکاوی 
کنند تا سوپ مختصری برای شام آخرشان تهیه کنند، 
و درکشان از تفاوت کن و اسکار در این حد خواهد بود 
که هر دو سیاره قابل سکونت نیستند اما اسکار به مراتب 

هوای داغ تری دارد.
به فیلم اغذیه فروشی خوش آمدید، فیلمی که بناست با 
ترسیم چنین آینده ای، به پارادوکس نسبت سرمایه داری 
و طبیعت بپردازد. پارادوکس مذکور از این قرار است که 
از یک سو عده ای از نظریه پردازان لیبرال »سرمایه داری« را 
پایان تاریخ می دانند. که ما در طول تاریخ پیشرفت های 
بسیاری داشته ایم و نهایتش همین است که می بینید:  
انسان است  آروزی  نهایت  سرمایه داری. سیستمی که 
و روی شانه های مهم ترین نتایج فکری و عملی انسان 
نظریه پردازان  این  از  ایستاده است. در مقابل، تعدادی 
برای مقابله با جریانات چپگرا، می گویند عدالت طلبی با 
طبیعت سازگار نیست: طبیعت بر ستیزه بنا شده است، 
حالا  و  می گیرند  بدست  را  کنترل  قدرتمند  موجودات 
انسان کنترل زمین را بدست گرفته، و در ادامه، عده ای 
از این انسان ها کنترل سایرین را در دست می گیرند و 
این مطابق طبیعت است. پاردوکس این است: بالاخره 

طبیعت وحشی یا تمدن؟
اگر تمدن را فراوری انسان از امیال ابتدایی و میل به 
می گفت  )هاکسلی  بدانیم  مهم تری  چیزهای  به  نیل 
»روشنفکر کسی است که چیزی جذاب تر از سکس پیدا 
کرده باشد«(، که به معنای نادیده گرفتن و یا حتی سرکوب 
غرائز طبیعی است، پس چرا مجددا برای توجیه نتیجۀ 
این تمدن )یعنی سرمایه داری( می بایست دست به دامن 

طبیعت شویم؟
)که  کارو  مارک  و  ژونه  ژان پیر  اغذیه فروشی،  مؤلفان 
زین پس به جهت اختصار ژونه خطاب خواهند شد( برای 
ترسیم عاقبت چنین فرآیندی دست به دامن نوعی فانتزی 
باورپذیر می شوند. اگر بپذیریم گونۀ علمی-تخیلی آمد تا 
عواقب منفی تکنولوژی را به تصویر بکشد، ژونه با پرهیز 
از آن و انتخاب فانتزی هدف دیگری داشت:  فلسفه. اما 
این بار روال کاملا معکوس است، برخلاف آنکه در علمی-
تخیلی در پی آن هستیم که بدانیم حضور تکنولوژی 
قرار است به چه نتایجی منجر شود، در اغذیه فروشی قرار 
است بدانیم غیاب فلسفه چه پیامدهایی بدنبال دارد. و 
درنتیجه، پیش از هرچیز باید بپرسیم حضور فلسفه چه 

مزیتی دارد؟
باشد.  معنا  دو  واجد  فردیت  می شود  باعث  فلسفه 
درحقیقت فردیت یک تیغ دو لبه است. ازیک سو می توان 
سلینجر را در نظر گرفت که برای چند دهه در انزوا به 
سر برد و مشغول خلق تعدادی از بهترین آثار ادبی قرن 
بیستم بود، و از سوی دیگر اد گین را در نظر  آورد که 
در انزوای خود به خوردن گوشت مردگان مشغول بود و 
مرتکب چند قتل وحشیانه شد. فردیت می تواند بغایت 

پویا و یا شدیدا خطرناک باشد.
در اینجا مقصود از فلسفه صرف تعدادی اثر فلسفی از 
چند فیلسوف نیست، بلکه نوعی نگرش بخصوص به 
زندگی است. آدم ها دو دسته اند، کسانی که برای امرار 
تا  )از قصاب سر کوچه گرفته  زندگی می کنند  معاش 
از  فراتر  چیزی  به  که  کسانی  دوم  و  کامرون(،  جیمز 
امر روزمره می اندیشند. افراد دستۀ دوم لزوما فیلسوف 

نیستند، بلکه طوفانی هستند که بال پروانه فلسفه در 
قاره ای دیگر ایجادشان کرده است. فلسفه به ما می آموزد 
باارزشی  چیزهای  ثروت،  و  محبوبیت  شهرت،  از  فراتر 

وجود دارند، مانند جاودانگی و توانایی ایجاد تغییر.
در اغذیه فروشی هیچ کس بدنبال چیزی جز برآورده کردن 
نیازهای ابتدایی نیست: قصابی که انسان ها را سلاخی 
می کند، سازمانی زیرزمینی که در پی کسب مواد غذایی 
ایجاد سرگرمی است،  گیاهی است، دلقکی که در پی 
ویالون زنی که به فکر نجات آدم ها ست، پستچی ای که 

می خواهد ازدواج)؟( کند و... . اینک آخرالزمان.
چنین  که  است  آن  پی  در  حقیقت  در  فیلم  روایت 
وضعیتی را تغییر دهد. در یک سکانس کلیدی فیلم، 
قصاب با زنی زیبا همبستر شده است و صدای فنرهای 
تختش در تمام دنیای فیلم )که یک آپارتمان داغان 
فعالیت  که  به حدی  است،  شده  طنین افکن  است( 
نواختن  قرار می گیرد:  سایر ساکنین تحت الشعاع آن 
ویالون، رنگ کردن سقف، تکاندن یک فرش و... . در 
این حالت همان نیاز اولیه بر سایر افعال چیرگی دارد، 
حتی بنظر می آید ساز مذکور نه در جهت انبساط خاطر، 
نواخته  پدر  معاشقه  صدای  از  حواس پرتی  برای  که 
نفر  دو  که  می بینیم  فیلم  انتهای  در  اما  می شود. 
روی شیروانی می روند و زیر چتر و بدون درنظرآوردن 
هیچ مخاطبی، شروع به نواختن می کنند. همچنین 
می بینیم دو کودک حرکات آن ها را تقلید می کنند و 
اگر کسی از فاصله ای دور به آن ها بنگرد ممکن است 
فکر کند کودکان مشغول نواختنند. این وضعیت یک 
تغییرحالت جدی از دنیای قبلی است. کودکان فیلم 
دیگر قصد آزار دیگران ندارند و به شکل پیچیده ای تئاتر 

دست پیدا کرده اند.
این همان فرآیند پیچیده ترشدن اموری است که پیشتر 
در حد سرگرمی و گذران زندگی بود. مشابه آنچه یونانیان 
و مصری های باستان را از محاسبات ساده به ریاضیات 
و فلسفه رسانید. در چنین وضعیتی فردیت جان تازه ای 

می گیرد و تفاوت ها به چشم می آیند.
انتها می رسد  به  پارادوکس سرمایه داری  اینجاست که 
آرمان های  برای  نمی ماند  باقی  جایی  همچنین  و 
یک سیستم سرکوبگر  می توانند  که  عدالت خواهانه ای 
بسازند. جهان به سمت وسویی خواهد رفت که چپ و 
راست جز در رسیدن به نوعی مسالمت نمی توانند بشر 
را به سوی درستی هدایت کنند: آزادی و عدالت به یک 

میزان مهم اند.
و حالا، می رسیم به نقش فرعی تالس در این فیلم. او 
معتقد بود جهان از آب ساخته شده است. نه اینکه آب را 
استعاره ای از سیالیت جهان بداند، یا بپندارد که آب چقدر 
او می گفت  آن سه روزه می میریم،  بدون  و  مهم است 
جهان واقعا از آب ساخته شده است، حتی آتش )آب 
در بالاترین حالت گرما( یا سنگ )آب در سردترین حالت 
ممکن(. ژونه با اصرار بر فراوانی آب، دغدغۀ فیلم را از 
سطح مسائل زیست محیطی فراتر می برد. این درست، 
می کند  حمایت  گیاه خواران  نظریات  از  بوضوح  فیلم 
درنگ  خاک  بر  هسته ای  تشعشعات  تاثیر  پیرامون  و 
می کند، اما مسئلۀ اصلی چیز دیگری است و آب قرار 
است آن را به ما بفهماند. در دنیای فیلم آب استحاله 
موقعیت می دهد، و کاربردهای همیشگی اش را ندارد. 
یک جای فیلم زنی می خواهد حمام کند اما آب قطع 
است، و در پایان فیلم، آب آنقدر در حمام جمع می شود 
که یک سیل ویرانگر می سازد، و یا رطوب یک واحد آنقدر 
اغراق شده است که آنجا پر می شود از قورباغه و حلزون که 
نه تنها خوراک مستاجر را تامین می کنند، که او را مسخ 
به قورباغه می کنند )اشاره به سکانسی که یک حشره 

شکار می کند(.
مؤلفان اغذیه فروشی، ژونه و مارک کارو )دیگر اختصار 
کافی است( در پی آن نیستند که بحران کمبود منابع 
دستاوردهای  نمایش  پی  در  بلکه  بکشند،  به تصویر  را 
زائل  را  طبیعت  هم  که  چیزی  انسان اند،  خودخواهی 

می کند و هم خود انسان را.

نگاهیبهفیلم»اغذیهفروشی«ازمنظرمؤلفههایپادآرمانشهریدرسینما؛

آب ما را خواهد برد
دست  به  نقد

کیانوش عیاری قرار است بخش هایی از تازه ترین اثر سینمایی خود را در مسجدسلیمان فیلم  برداری کند.

»خرِ لنگ« به کارگردانی کیانوش عیاری و تهیه کنندگی مشترک مهرداد غفارزاده و کیانوش عیاری هم اکنون در مرحله تحقیق و نگارش قرار دارد و عیاری همزمان با تحقیق و 

نگارش فیلم  نامه برای انتخاب لوکیشن های بخش هایی از فیلم، به مسجد سلیمان سفر کرده است. در این سفر که با همکاری شرکت ملی نفت ایران انجام شد مهرداد غفارزاده و 

یک گروه چهارنفره از گروه تولید و کارگردانی عیاری را همراهی کرده است. »خرِ لنگ« درباره وقایع و رویدادهای مربوط به دوره تاریخیِ محمدعلی شاه و مظفرالدین شاه قاجار و 

زمانی است که اولین چاه نفت خاورمیانه در مسجد سلیمان فوران کرد؛ این فیلم با همکاری بنیاد سینمایی فارابی و دیگر نهادها ساخته خواهد شد.

عیاریبرای»خرِلنگ«بهمسجدسلیمانرفت
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درست در زمانی که هوای تهران و دیگر کلان شهرهای 
ایران از آلودگی خفه کننده رنج می برد و دغدغه مصرف 
بدل  ملی  کابوسی  به  فسیلی  سوخت های  بی رویه 
شده، شورای اقتصاد مصوبه ای را به تصویب رسانده 
که ظاهراً می تواند فصل تازه ای در حمل ونقل عمومی 
کشور بگشاید. بر اساس این مصوبه، از سال ۱۴۰۴ به 
بعد، تمدید مجوز جایگاه های سوخت، منوط به احداث 
حداقل یک ایستگاه شارژ خودروهای برقی خواهد بود. 
طرحی که در ظاهر گامی رو به جلوست، اما با نگاه 
دقیق تر، نشان می دهد زیرساخت ها و واقعیت های 

جاری، فاصله ای معنادار با چشم انداز مصوب دارند.
طبق داده های رسمی وزارت صمت، در حال حاضر 
کمتر از ۵ هزار خودروی برقی در سطح کشور تردد 
شامل  آن ها  از  توجهی  قابل  بخش  که  می کنند، 
برابر حجم  در  این عدد  برقی هستند.  تاکسی های 
کل ناوگان خودروهای شخصی و عمومی کشور که 
بیش از ۲۵ میلیون دستگاه برآورد می شود، سهمی 
کمتر از ۰.۰۲ درصد را شامل می شود. از سوی دیگر، 
میزان واردات خودروهای برقی هم با همه تبلیغات 
انجام شده، هنوز به مرز ۱۰ هزار دستگاه نرسیده و 
ثبت  مشکلات  دلیل  به  خودروها  این  از  بسیاری 
نداشتن  یا  فروش  از  پس  خدمات  نبود  سفارش، 
زیرساخت شارژ، عملاً بلااستفاده باقی مانده اند، اما 
گزارش های  نمی شود؛  ختم  همین جا  به  موضوع 
میدانی نشان می دهند که تعداد ایستگاه های شارژ 
برقی در سراسر کشور هنوز از عددی دو رقمی فراتر 
تهران، که  مانند  در کلان شهری  نرفته است. حتی 
است،  برقی  تاکسی های  تعداد  بیشترین  میزبان 
ایستگاه های شارژ به سختی پاسخگوی نیاز محدود 

فعلی هستند، چه رسد به آینده ای پررنگ تر.

آیا الزام قانونی، الزاماً راهگشاست؟
در بند کلیدی مصوبه شورای اقتصاد آمده که »تمدید 
مجوز فعالیت جایگاه های سوخت شهری و بین شهری، 
منوط به ایجاد ایستگاه شارژ تک نازل برای خودروهای 
برقی است.« این بدان معناست که حتی جایگاه هایی 
که در حال حاضر مشغول فعالیت اند، در صورت عدم 
ایجاد چنین ایستگاهی، ممکن است نتوانند به فعالیت 
خود ادامه دهند. اینجاست که صدای نگرانی از سوی 
صنف جایگاه داران بلند می شود. سخنگوی این صنف 
به درستی اشاره می کند که چنین تصمیمی شتاب زده، 
بدون درنظر گرفتن ظرفیت های واقعی و مشورت با 
بخش خصوصی اتخاذ شده است. زیرساخت های برقی، 
تعرفه های برق صنعتی، هزینه های سرمایه گذاری اولیه 
و عدم توزیع جغرافیایی مناسب خودروهای برقی، 
از جمله موانعی هستند که اجرای چنین الزامی را با 

دشواری روبه رو می کنند..

معمای هزینه و بازگشت سرمایه
هزینه احداث یک ایستگاه شارژ سریع برای خودروهای 
برقی، بسته به نوع تجهیزات و سرعت شارژ، چیزی بین 
۸۰۰ میلیون تا ۲ میلیارد تومان برآورد می شود. حال 
آنکه در شرایط فعلی، بازگشت سرمایه چنین تجهیزاتی، 

به دلیل کمبود مشتری و نرخ پایین بهره برداری، بسیار 
کند و حتی غیرممکن به نظر می رسد. پرسش جدی 
اینجاست که کدام جایگاه دار حاضر است در غیاب 
انگیزه های اقتصادی یا تضمین حمایت دولتی، در این 
مسیر پرهزینه گام بگذارد؟ آیا نباید ابتدا یک شبکه 
ملی پشتیبانی، مشوق های سرمایه گذاری، تعرفه های 
برای تأمین تجهیزات  بانکی  برق ویژه و تسهیلات 

فراهم شود؟
و حتی  آلمان  نروژ،  مانند چین،  تجربه کشورهایی 
برقی  خودروهای  توسعه  که  می دهد  نشان  هند، 
تشویقی  سیاست های  و  هدفمند  مداخلات  بدون 
دولت عملاً غیرممکن است. در نروژ، معافیت های 
مالیاتی، پارکینگ رایگان، استفاده از خطوط ویژه و 
زیرساخت های قوی، باعث شده سهم خودروهای برقی 
از فروش سالانه به بیش از ۷۰ درصد برسد. در چین، 
دولت نه تنها یارانه های کلان برای خرید خودروهای 
برقی اختصاص داده، بلکه با ایجاد شبکه ای گسترده 
و  روستاها  شهری،  مراکز  در  شارژ  ایستگاه های  از 
بزرگراه ها، توانسته است یک چرخه اقتصادی پایدار 

برای تولیدکنندگان و مصرف کنندگان ایجاد کند.

گره های زیرساختی در ایران
در ایران اما شرایط متفاوت است. شبکه برق رسانی 
کشور که همین حالا هم در برخی فصول با مشکل 
آیا توان تغذیه صدها  برق مواجه می شود،  قطعی 
تعرفه  داشت؟  خواهد  را  شارژ  ایستگاه  هزاران  یا 
اوج،  ساعات  در  بالا  مصرف  نرخ  و  صنعتی  برق 
سرمایه گذاران این حوزه را مردد کرده است. از سوی 
دیگر، نبود استانداردهای واحد در حوزه اتصال، ایمنی 
و خدمات پس از فروش، باعث شده برندهای مختلف 
خودروهای برقی نتوانند به صورت یکپارچه از شبکه 
اپلیکیشن  هیچ  هنوز  کنند.  استفاده  کشور  شارژ 
سراسری برای یافتن ایستگاه های فعال، نوبت گیری 
یا پرداخت طراحی نشده و تجربه کاربری در این حوزه 

بسیار ابتدایی است.
وزارت صمت به عنوان متولی تولید و واردات خودرو، 
وزارت نیرو به عنوان تأمین کننده انرژی، وزارت کشور در 
حوزه حمل ونقل شهری، سازمان حفاظت محیط زیست 
در مقام ناظر کیفی، و حالا شورای اقتصاد به عنوان 
نقش هایی  همگی  کلان،  سیاست های  تنظیم گر 
کلیدی اما پراکنده در این معادله دارند. نبود هماهنگی 
و برنامه ریزی بین این نهادها، یکی از علل اصلی کندی 
روند توسعه حمل ونقل برقی در کشور بوده است. اگرچه 
الزام جایگاه ها به احداث ایستگاه شارژ حرکتی به ظاهر 
جسورانه است، اما تا زمانی که: شبکه برق کشور برای بار 
مضاعف آماده نشود؛ تعرفه های برق برای ایستگاه های 
شارژ بازنگری نشود؛ تولید داخلی خودروهای برقی و 
قطعات آن با حمایت واقعی همراه نباشد؛ مشوق های 
در  سرمایه گذاری  و  واردات  برای  اعتباری  و  مالی 
زیرساخت ها تعریف نشود؛ و بین نهادهای مختلف 
یک نقشه راه مشترک و شفاف تدوین نگردد؛ امیدی به 

تحقق این چشم انداز نخواهد بود.
حمل ونقل برقی، دیگر رؤیایی تجملاتی برای طبقه ای 
خاص یا نمادی از توسعه یافتگی صرف نیست؛ بلکه 
ضرورتی حیاتی برای بقا در کلان شهرهای نفس گیر، 

آلوده  کمتر  آینده ای  برای  و  نفت زده،  اقتصاد  برای 
است. تصمیم اخیر شورای اقتصاد برای الزامی سازی 
جایگاه های  در  برقی  شارژ  ایستگاه های  احداث 
سوخت، از یک سو حامل پیام امیدبخشی برای تغییر 
است،  محیط زیستی  کلان  سیاست گذاری های  در 
اما از سوی دیگر، پرسش هایی جدی درباره آمادگی 
ساختاری و اقتصادی کشور برای چنین تحولی را 
پیش می کشد. این الزام قانونی، می تواند در بهترین 
حالت آغاز مسیری تدریجی و آینده نگرانه باشد که 
در آن، با گام های سنجیده، ایران وارد فاز نوسازی 
ناوگان حمل ونقل خود می شود. اما اگر قرار باشد این 
الزام تنها به شکل فشار از بالا و بدون درنظر گرفتن 
واقعیات میدانی اعمال شود، نه تنها کارآمد نخواهد 
بود، بلکه ممکن است به ضد خود بدل شود؛ تبدیل 
به مانعی جدید برای بخش خصوصی، و بهانه ای برای 
توقف فعالیت جایگاه هایی که در شرایط اقتصادی 
در شرایطی  بقا تلاش می کنند.  برای  فعلی، حتی 
که خودروهای برقی هنوز به شکل جدی وارد سبد 
مصرف خانوار ایرانی نشده اند، و زیرساخت های انرژی، 
فنی، نرم افزاری و حتی حقوقی در این حوزه دچار 
خلأهای گسترده است، اجرای این مصوبه بیشتر از 
آنکه شبیه آغاز یک پروژه ملی باشد، شبیه کوششی 
برای تولید ویترین است؛ ویترینی که در آن، آینده ای 
پاک و هوشمند ترسیم شده، اما پشت شیشه اش 

هنوز تهی است.
مسئله فقط کمبود ایستگاه های شارژ نیست؛ نبود 
برنامه  فقدان  مردم،  برای  واقعی  مالی  مشوق های 
جامع برای تولید خودروهای برقی داخلی، آشفتگی در 
سیاست گذاری نهادهای متولی، و حتی بی اعتمادی 
همگی  طرح ها،  این گونه  دوام  به  نسبت  عمومی 
عواملی اند که در صورت بی توجهی، می توانند آینده این 
چشم انداز را تیره کنند. تحقق حمل ونقل پاک نیازمند 
»تصمیم های هماهنگ، تدریجی، و متعهدانه« است. 
اگر نگاه بالا به پایین، جای خود را به همفکری با بدنه 
متخصص، فعالان بازار، و شهروندان بدهد، آنگاه حتی 
طرح هایی که امروز غیرعملی یا آرمان گرایانه به نظر 
می رسند، می توانند به بخشی از زیست روزمره مردم بدل 
شوند. ایران می تواند وارد دوران تازه ای از تحرک سبز و 
هوشمند شود، به شرط آن که ابتدا خود را برای چنین 
گذری آماده کند، نه فقط از نظر تجهیزات و ایستگاه ها، 
بلکه از منظر فرهنگ مصرف، اعتمادسازی عمومی و 
پایبندی به چشم اندازهای درازمدت. آینده روشن است، 
بله؛ اما تنها برای کسانی که چراغ های مسیر را همزمان 

با رؤیاهایشان روشن می کنند.

مصوبهایپیشرویاشتابزده؟

وقتی جای بنزین، باید برق زد
فناوری و انرژی

علیرضا ناظری

اقتصاد

»مصطفی رضایی« -مدیرعامل کنسرسیوم توسعه ریلی افغانستان- گفت: ۶۰ هزار تن کالای صادراتی و ترانزیتی پارسال از 
طریق راه آهن خواف-هرات از گذرگاه ریلی و مرزی »شمتیغ« شهرستان خواف به افغانستان انتقال یافت. سال ۱۴۰۲ میزان 
جابجایی کالا از مرز ریلی شمتیغ به افغانستان ۱۱ هزار و ۵۰۰ تن بود که عمده آن اقلام ساخت خط ریلی بوده است. از 
مجموع ۶۰ هزار تن کالای منتقل شده به افغانستان در سال قبل ۲۰ هزار تن »تراورس« ، ریل و مصالح ساخت خط آهن 
افغانستان بوده و ۴۰ هزار تن دیگر کالای صادراتی و ترانزیتی است. سیمان، کود شیمیایی و مواد غذایی اقلام صادراتی 

از ایران و کنجاله سویا، آهن آلات و شکر اقلام ترانزیتی از چین، هند و امارات عربی متحده بوده است.

۶۰هزارتنکالاازراهآهنخواف-هراتبهافغانستانانتقالیافت انرژی

ایران به  یک کارگاه بزرگ نفتی 

تبدیل می شود

مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران از حمایت همه جانبه 
این شرکت از سرمایه گذاران و فعالان اقتصادی خبر داد 
و گفت: شرکت ملی نفت ایران، سرمایه گذاران را شرکای 
تجاری خود می داند و سعی دارد تا با کاهش ریسک 
سرمایه گذاری در صنایع بالادستی نفت، سرمایه های 
سرگردان را به سمت پروژه های ملی صنعت نفت سوق 

دهد.
حمید بورد با اشاره به رویداد تحول در سرمایه گذاری و 
توسعه بالا دست نفت و گاز ایران که روز سه شنبه، ۲ 
اردیبهشت ماه سال جاری در سالن اجلاس سران برگزار 
می شود، گفت: عزم شرکت ملی نفت  ایران بر بهره مندی 
از سرمایه های بخش خصوصی در طرح های بزرگ صنعت 
نفت است و بر این اساس نسبت به برگزاری این رویداد 
مهم و تاثیرگذار در حوزه سرمایه گذاری اقدام کرده است.

وی با اشاره به اینکه صنعت نفت، لوکوموتیو اقتصادی 
ایران است، گفت: در صنعت نفت، تولید و توسعه، دو 
مقوله جدا از هم نیستند و برای دستیابی به رقم تولید 
سرمایه  گسترده  به جذب  نسبت  تا  است  لازم  مدنظر، 

گذاری اقدام شود.
بورد برگزاری این رویداد را ماحصل حدود ۸ ماه کار فشرده 
در حوزه سرمایه گذاری شرکت ملی نفت  ایران دانست و 
گفت: از ابتدای شروع به کار دولت چهاردهم و با توجه به 
ضرورت سرمایه گذاری، یک تیم حرفه ای را برای تعیین 
نقاط ضعف و ارائه راهکارهای مربوط به توسعه سرمایه 
گذاری تعیین کردیم و امیدواریم با تلاش سازنده، شاهد 

تحولات چشمگیری در این حوزه باشیم.
وی به اظهارات اخیر رهبر انقلاب درباره اهمیت تامین 
افزود:  و  اشاره کرد  برای سرمایه گذاران  امنیت سرمایه 
تمامی  تا  دارد  را  آمادگی  این  ایران  نفت  ملی  شرکت 
تضمین های لازم برای تامین امنیت سرمایه گذاری در 

طرح های بالادستی نفت را ارائه کند.
معاون وزیر نفت افزود: تمام تلاش ما این است تا با جذب 
سرمایه و افزایش تولید نفت و گاز، شرایط لازم را برای 

تامین سود حداکثری سرمایه گذاران فراهم کنیم.
وی همچنین از کاهش ریسک سرمایه گذاری در قالب 
قراردادهای منعطف نفتی در حوزه سرمایه گذاری خبر 
داد و تاکید کرد: با تامین امنیت و ایجاد حداکثر سود، 
فضای کافی برای بهره برداری مالی سرمایه گذاران را ایجاد 

خواهیم کرد.
معاون وزیر نفت اضافه کرد: با جذب سرمایه گذاری موثر 
در طرح های صنعت نفت، ضمن توسعه و افزایش متوازن 
تولید میادین نفتی و گازی، از ظرفیت پیمانکاران مختلف 
در حوزه های ساخت و اجرایی نیز بهره می بریم که این امر 
به رونق اشتغال و توسعه اقتصادی کشور کمک شایانی 

خواهد کرد.
وی افزود: قصد داریم تا با رونق سرمایه گذاری در صنعت 

نفت، ایران را به یک کارگاه بزرگ تبدیل کنیم.
مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران، یکی از برنامه های این 
شرکت در جذب سرمایه گذاری را استفاده از جریان سرمایه 
ای ایرانیان خارج از کشور یاد کرد و گفت: این منابع به 
صورت بالقوه وجود دارد و برای بهره مندی از این ظرفیت 
ها، کافی است تا شرایط قراردادهای سرمایه گذاری را به 

سمت مشوق های مالی سوق دهیم.
تامین  از  اینکه بخش مهمی  به  اشاره  با  ادامه  در  وی 
از  بالادستی صنعت نفت می تواند  سرمایه طرح های 
محل سرمایه های سرگردان مردمی تامین شود گفت: به 
این منظور پیشنهادات خوبی در دست بررسی است که در 
زمان مقتضی اعلام شده و به صورت گسترده از توان مالی 

مردمی در این حوزه استفاده خواهیم کرد.
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اردوگاه سرخ

»طاهرزاده«:

مدیران پرسپولیس بازیکنان 

تاریخ مصرف گذشته را به 

خدمت گرفته اند

مدیران  کرد:  بیان  پرسپولیس  فوتبال  تیم  پیشکسوت 
مصرف  تاریخ  خود  تیم  در  که  بازیکنانی  پرسپولیس 
گذشته بودند را به خدمت گرفتند، در صورتی که می شد با 

همان پول بازیکنان سابق خود را نگه داریم.
هفته  رقابت های  چارچوب  در  پرسپولیس  فوتبال  تیم 
بیست وهفتم لیگ برتر روز گذشته با نتیجه ۲ بر صفر برابر 

سپاهان شکست خورد.
گفت:  پرسپولیس  باشگاه  پیشکسوت  طاهرزاده،  بهنام 
پرسپولیس بازی ای که ما انتظار داشتیم انجام نداد؛ در 
هر دو نیمه عملکرد خیلی ضعیفی داشتند. در همه نقاط 
زمین ضعف داشتیم. انتظار از آقای کارتال بیشتر بود؛ 
احساس می کنم هر چه رو به جلوتر می رویم عملکرد 
کارتال ضعیف تر می شود. اگر قرار باشد به دلایلی بازیکنان 
را بیرون بگذارد و جا به جا کند به خود تیم ضرر می زند. 
این اخلاق جواب نمی دهد. ایشان به همه چیز حساس 
است و با کوچک ترین چیزی نفرات تعویض می شوند، 
آن هم در این مقطع فصل که باید تمرکز داشته باشند 
و با یک ترکیب ثابت کار کنند. با این شرایط به مشکل 
خوردیم و نه تنها قهرمانی بلکه دومی هم از دست دادیم. 

فکر کنم دیگر شانس کسب سهمیه هم نداریم.
تیم  مهاجمان  عملکرد  درباره  پرسپولیس  پیشکسوت 
بیان کرد: مهاجم های ما خوب هستند اما باید دید در 
یک بازی چند فرصت برای آن ها توسط هافبک ها خلق 
از  را  خود  خوب  روند  اگر  پرسپولیس  امسال  می شود. 
دست داده به دلیل عدم مدیریت صحیح بوده است. از 
ابتدای فصل یک تصمیم اشتباه گرفتیم، مهره هایی را 
از دست دادیم و برخی بازیکنان را آوردیم که به درد ما 
نخوردند. اگر پول آن ها را خرج بازیکنانی مانند مهدی 
ترابی، دانیال اسماعیلی فر و علی رضا بیرانوند می کردیم 
دوباره پرسپولیس قهرمان بود. فوتبال حرفه ای است و 
بازیکنان هم به فکر آینده خودشان هستند، انتظار دارند 
که توقعات آن ها بعد از اینکه چند سال تیم را قهرمان 
کرده اند برآورده شود. اما با عدم مدیریت صحیح بازیکنانی 
در تیم بازی می کنند که اگر خوب بودند همین سپاهان 
آن ها را نگه می داشت. نمی دانم بر چه اساسی بازیکن 
دادیم و بازیکن گرفتیم. این را باید به حساب مدیریت 

باشگاه پرسپولیس بگذاریم.
طاهرزاده با گلایه از مدیران باشگاه پرسپولیس اظهار کرد: 
به یک باره مدیریت تصمیم می گیرد بازیکنان را به تیمی 
بدهد که اکنون رقیب ما شده اند و از آن بازیکنان بهره 
می برند و در صدر جدول هستند. اکنون مدیران باید بیایند 
و جوابگو باشند. بازیکنانی که در تیم خود تاریخ مصرف 
گذشته بودند را به خدمت گرفتند، در صورتی که می شد 
داریم. زمانی  را نگه  بازیکنان سابق خود  با همان پول 
که ما در پرسپولیس بازی می کردیم، سپاهان و تراکتور 
پاداش  خود  بازیکنان  برای  ما  با  مساوی  کسب  برای 
می گذاشتند. اما اکنون می آیند و در ورزشگاه آزادی ما را 
شکست می دهند. مدیران پرسپولیس کلاه خود را بالاتر 

بگذارند و غرور خود را کنار بگذارند.

طی حکمی از سوی رئیس فراکسیون تسهیل تجارت و سرمایه گذاری در مجلس شورای اسلامی، هادی ساعی رئیس 
فدراسیون تکواندو به عنوان رئیس کمیته سرمایه گذاری در اقتصاد ورزش انتخاب شد.آئین افتتاحیه فراکسیون تسهیل 
تجارت و سرمایه گذاری مجلس شورای اسلامی با حضور حمیدرضا حاجی بابایی نایب رئیس مجلس، علی نیکزاد نایب 
رئیس مجلس، رضا حاجی پور رئیس فراکسیون تسهیل تجارت و سرمایه گذاری مجلس و چهره های دیگر برگزار شد. در 
پایان مراسم نیز احکام کمیته های تخصصی مختلف اهدا شد و در این بین، هادی ساعی رئیس فدراسیون تکواندو به 

عنوان رئیس کمیته تسهیل، تجارت و حمایت از سرمایه گذاری در بخش اقتصاد ورزش معرفی شد.

ساعیرئیسکمیتهسرمایهگذاریدراقتصادورزششد

پرسپولیس باز هم به سپاهان باخت؛ آن  هم در 
تهران!

برابر  پرسپولیس  سریالی  شکست های  مورد  در 
سپاهان، آن هم با سه سرمربی مختلف )!( شاید 
نظر  از  اما  آورد،  روانی توجیهاتی  از منظر  بشود 
فنی و مدیریتی، این شکست ها نه قابل توجیه اند 
باشگاهی  وقتی  به خصوص  بخشش-  قابل  نه  و 
بانک  مانند  بانکی  پشتوانه  با  پرسپولیس  مثل 

شهر، همه جام ها را از دست می دهد!؟
دوران  تیمِ  اسکلت  که  روزهایی  در  پرسپولیس 
در  تدریج  به  برانکو و سپس یحیی گل محمدی 
حال فروپاشی و فرسایش بود- و بیش از هر زمان 
داشت-  تقویت  و  بازسازی  تحول،  به  نیاز  دیگر 
آن قدر محو عناوین قهرمانی شد که فراموش کرد 

حفظ قهرمانی، مهم تر از کسب قهرمانی است.
در  را  باشگاه  سراسر  ناترازی  دلیل،  همین  به 
در  بی تردید  هم  ناترازی  این  ریشه  برگرفت. 
نه  و  در گذشته  نه  مدیریت است؛ مدیریتی که 
اکنون، قادر به بهره برداری صحیح از منابع برای 

رسیدن به اهداف نبوده است.

بازیکنان  تعداد  به  بیندازید  نگاهی  است  کافی 
علی  »رفیق  مدیریت  دوران  در  که  مربیانی  و 
پروین« به پرسپولیس آمدند. فقط یک بار هزینه 
ادوار  تمام  با  بزنید!  جمع  را  آن ها  استخدامی 
حاصل  نتیجه ای  چه  کنید.  مقایسه اش  گذشته 

می شود؟
آری!

و  استراتژی  نباشد،  مشخص  هدف  وقتی 
برنامه ریزی بر باشگاه حاکم نباشد، و اساساً دانشی 
نباشد؛ وقتی به جای نگاه  به نام مدیریت در کار 

سیستمی، باشگاه به شکل هیئتی و متاثر از مدل 
علی اصغری اداره شود، نتیجه همین می شود که 

امروز می بینیم: ناکامی، آشفتگی، و افول.
مدیریت  دل  از  آخوندی-که  محمد  چرا  براستی، 
هیأت مدیره  ریاست  از  آنکه  از  می آمد-پیش 
استعفا  خودش  شود،  گذاشته  کنار  پرسپولیس 

داد؟
نتیجه آن که اگر پرسپولیس دچار تحول بنیادین 
باید  هم  »هشتگ!«  با  حتی  بعد  فصل  نشود، 
آرزوی رسیدن به جایگاه سوم را در دل نگه دارد...!

نتیجۀعملکردرفیقپروین؛

ناترازی با باخت های سریالی در پرسپولیس!
داستان جلد

مجید سعیدی

دبیر کل کمیته ملی المپیک در جمع ملی پوشان 
جودو گفت: انگیزه ها از بین نرفته و خوشبختانه با 
مدیریت میراسماعیلی از شرایط سختی که جودو در 

آن قرار گرفته بود در حال عبور هستیم.
مهدی علی نژاد دبیرکل کمیته ملی المپیک به همراه 
رضا شجیع سرپرست مرکز نظارت بر تیم های ملی و 
محمد تابع رئیس آکادمی ملی المپیک، با حضور 
آرش میراسماعیلی رئیس فدراسیون جودو از اردوی 
نهایی تیم ملی جودو اعزامی به مسابقات قهرمانی 

آسیا در آکادمی ملی المپیک بازدید کرد.
ضمن  بازدید  این  ابتدای  در  میراسماعیلی  آرش 
معرفی اعضای تیم ملی جودو بزرگسالان و جوانان 
به  اعزامی  تیم  دو  فنی  کادر  اعضای  و همچنین 
مسابقات پیش رو گفت: تیم جودو بزرگسالان پس 
از ۶ سال دوری از مسابقات به دلایل مختلف نظیر 
تعلیق و شرایط نامناسب منطقه ای، به مسابقات 

جودو قهرمانی آسیا اعزام خواهد شد.
وی با اشاره به کار دشوار ملی پوشان جودو در مقابل 
حریفانی با رنکینگ بالا، یادآور شد: قهرمانان ایرانی، 

به  توجه  با  بنابراین  هستند  سخت  روزهای  مرد 
تمرینات طاقت فرسایی که ملی پوشان جودو پشت 

سر گذاشته اند از شرایط موجود عبور خواهیم کرد.
میراسماعیلی ضمن تشکر و قدردانی از حمایت های 
کمیته ملی المپیک در جهت آماده سازی تیم ملی 
جودو افزود: وعده می دهم که وزارت ورزش و جوانان 
و همچنین کمیته ملی المپیک، در بازی های آسیایی 
و حتی المپیک پیش رو می توانند روی تیم ملی 

جودو حساب کنند.
در ادامه مهدی علی نژاد دبیرکل کمیته ملی المپیک 
به جهت  فدراسیون جودو  رئیس  از  تشکر  ضمن 
تدارکات مناسب انجام گرفته برای اردونشینان تیم 
ملی جودو برای حضوری موفق در مسابقات قهرمانی 
آسیا گفت: بنده به جهت اینکه سال ها در حوزه ورزش 
اعتقاد دارم ورزشکاران ما  قهرمانی حضور داشتم، 
با تمام توان و انگیزه، پا به آوردگاه قهرمانی آسیا 
خواهند گذاشت و با روحیه و تواضع مثال زدنی که 
از این عزیزان سراغ دارم مطمئن هستم تمام تلاش 
ایران به کار خواهند  خود را برای موفقیت ورزش 

گرفت.
وی خطاب به ملی پوشان جودوکار گفت: انگیزه ها از 
بین نرفته و خوشبختانه با مدیریت میراسماعیلی از 
شرایط سختی که جودو در آن قرار گرفته بود در حال 
عبور هستیم. چیزی که ما از شما عزیزان و قهرمانان 
توقع داریم این است که بهترین خودتان باشید و در 
پایان مسابقه و زمانی که از تاتامی خارج می شوید، از 

خودتان راضی باشید.
علی نژاد با بیان اینکه نتیجه کسب شده در مسابقات 
پیش رو برای ما مهم نیست، اظهار داشت: برای ما 
عملکرد شما از اهمیت بیشتری برخوردار است تا 

نتیجه. مطمئنا زمانی که با فکر، برنامه و پشتکار کار 
می کنید به دستاوردهای مهمی دست خواهید یافت.

دبیرکل کمیته ملی المپیک در پایان به اردوهای 
آماده سازی رده های سنی مختلف این رشته ورزشی 
که در حال برگزاری است، اشاره کرد و ضمن آرزوی 
توفیق برای جودوکاران در مسابقات پیش رو گفت: 
از چند ماه پیش ورزش ایران برای حضوری قدرتمند 
در بازی های آسیایی ناگویا سفری را شروع کرده که 

امیدوارم فرآیند آن به خوبی پیش برود.
مسابقات قهرمانی بزرگسالان آسیا تایلند ۲۰۲۵ به 
میزبانی شهر بانکوک از پنجم الی هشتم اردیبهشت ماه 
سال جاری برگزار خواهد شد که تیم ملی ایران پس 
از ۶ سال دوری از این مسابقات به دلیل تعلیق و 
شرایط نامناسب منطقه در سال گذشته، در این دوره 

از مسابقات حضور خواهد داشت.
اعضای تیم ملی جودو ایران با هدف جوان گرایی 
در این دوره از مسابقات شامل ابوالفضل محمودی 
در وزن منهای ۶۶ کیلوگرم، الیاس پرهیزگار در وزن 
منهای ۸۱ کیلوگرم، امیرعباس چوپان در وزن منهای 
۹۰ کیلوگرم، علیرضا نیک سرشت و حسین نامدار در 
وزن منهای ۱۰۰ کیلوگرم را به این مسابقات اعزام 

خواهد شد.
حسین قمی به عنوان سرمربی و حامد ملک زاده به 
عنوان مربی در این مسابقات حضور خواهند داشت.

در تیم ملی جودو بزرگسالان بانوان نیز مریم بربط 
جودوکار وزن منهای ۷۸ کیلوگرم با هدایت معصومه 

جعفری در این دوره از مسابقات شرکت خواهد کرد.
حاج مصطفی کریمی رئیس سازمان  تیم های ملی 
در این دوره از مسابقات به عنوان سرپرست تیم ملی 

حضور دارد.

»علینژاد«:جودودرحالگذرازشرایطسختاست
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